
Årsberetning for Rinkenæs vandværk 2022 
 
Der er gået under 1 år siden, vi holdt den ordinære generalforsamling og det har været et hektisk år, men 
spændende og til tider meget udfordrende. 
  

Nøgletal 
  
Vi har 653 forbrugere og har udpumpet 75.262 m3 vand. Af dem er der brugt 1.798 m3 på filterskyl og vi har 
faktureret 65.780 m3. Det svarer til et spild på 10,5%. I første halvdel af året lå vandspild på godt 14% og i 
anden halvdel er vi kommet ned på 6,4%, så vi er på vej i den rigtige retning.  
  

Økonomi 
  
Det har været et år med et lille overskud på 6400 kr. ganske som forventet som vores kasserer senere vil 
komme ind på og vi er begyndt at betale af på vores lån. 
  

Vand priser 
 
I år har indeks tallet desværre været på 7,7%. Vi har valgt til efter generalforsamling at regulere prisen som 
bliver på de faste afgifter. Vi vil regulere ifølge rådet fra vores eksterne revisor og vores vandværks forening. 
 

Vandkvaliteten 
 
Vi har med tilfredshed kunnet konstatere, at vi i år igen har haft rigtig gode resultater. Vandets hårdhed i 
Rinkenæs er 13 dH, som er mellem mild og hård. I år skulle vi lave nyt kontrolprogram og det har vi fået gjort 
og det er blevet godkendt af kommunen. 
 
Husk I kan altid følge vores vandkvalitet inde på vores hjemmeside. 
  
 

 Vandværk 
 

Nu har vores ny vandværk kørt halvandet år til fuld tilfredshed for os alle sammen. Vi kan sige at vi har fået et 

topmoderne vandværk til gavn for os alle sammen. Det var også i år, vi kunne indvie vores nye vandværk for 

forbrugerne. Det var en dag hvor der kom cirka 150 mennesker, som fik en rundvisning og lidt at spise og TV SYD kom 

også forbi og optog et indslag til tv. Aviserne, der Nordschleswiger og Gråstener kom også, så en rigtig flot dag på 

vores indvielse. 

Der også arbejdet med nødgenerator til vandværket der mangler fra bestyrelsen at sige hvilken vej vi skal gå med det. 

 

 

Ledningsnettet 
  
Vi har i år haft 12 vandbrud 
 
1. på Nederbyvej 2 stk. som var på fjernvarmes regning. 
2. på Kroløkke som var på vandværkets ledningsnet. 



3. på Vårhøj 2 stk. som var på vandværkets ledningsnet. 
4. på Vårhøj som var på privat grund. 
5. på Dalsmark som var på vandværkets ledningsnet. 
6. på Sejrsvej 2 stk. som var på privat grund. 
7. på Buskmosevej som var på fjernvarmes regning. 
8. På Bækbjerg 2 stk. som var på vandværkets ledningsnet. 
 
 
Derfor vil jeg gerne opfordre folk til at have et par dunke vand stående da der skal graves meget i byen de 
næste par år.   
 
Som noget nyt tilbyder vandværket at forbrugerne kan købe et display som elektronisk kan overvåge 
vandforbruget hos den enkelte forbruger. Hvis man har lyst til at investere i dette display, er prisen på 
750 kr.  
 
 

 Boringer 
 
Vi har i dag 2 boringer, den nye boring som ligger godt 70 meter nede og som har det rigtig godt angående 
vandkvalitet. Så er der den gamle boring ud mod Dalsgårdvej som kun ligger 30 meter nede og som vi 
indenfor en overskuelig fremtid skal se på. Det er lykkedes også at indgå en aftale med den landmænd som 
har jord op til den gammel boring at fra efteråret 2023 er det sprøjtefri område på 1,2 hektar ved vores 
boring. Vi vil gerne sige tak til den berørte landmand for et rigtig godt samarbejde. 
  
 

Lovgivning m.v.  
 
Lovgivningen er altid ajourført og ved tvivl hentes det på Retsinformations hjemmeside eller på Danske 
Vandværkers hjemmeside. Og ifølge lovgivningen skal mindst én mand fra vandværket have gennemgået 
drifts- og hygiejne kursus. Det har formanden gennemført og Anders har gennemført kurset i 2022, så nu er 
vi 2 der har det. 
 
Vi har i år også arbejdet med nye vedtægter som i senere på generalforsamlingen skal tage stilling til også 
vores regulativ har fået en stor tur og de træder i kraft per 01.04.2023 og er godkendt af byrådet. 
 

Vandspild 
   
Vi kan på nuværende tidspunkt allerede se, at med det nye vandværk fik vi et værktøj, der gør det meget 
nemmere for vores lækage søgning. 
Det kom desværre ikke som en overraskelse for os, at vi har et vandspild i den gamle bydel og derfor er vi 
også nødt til at få lavet en plan for hvornår og hvordan vi får udskiftet den gamle del.  
 
De 2 væsentlige årsager til vandspild vi ser, er anboringer på vores hovedledning og stik på privat grund 
 
  

Forbruger 
 
Der har i år været 2 nye tilslutninger til vandværket samt en som er stoppet og det er i år, 3 år vi har skulle 
køre med vores nye kontrolprogram. Som i 2022 blev revideret af kommunen og vi skal til at se på om vi kan 
sætte antallet af prøver lidt ned. 
 



 

Fjernvarme 
 
Det var i 2022 at fjernvarmen begyndte at grave i Rinkenæs vi vidste selvfølgelig at det ville give 
udfordringer og arbejde. Vi valgte at tilknytte Peter Schnuchel som vores faste kontaktperson. Det viste sig 
at være en rigtig god ide. Der er et godt samarbejde mellem vandværket og grave folkene til gavn for begge 
parter og Peter deltager i alle byggemøderne. 
 

Andet 
 
Vi har i år indgået et samarbejde med Broager Fjernvarme, hvor de hjælper os med at opdatere vores 
ledningsnet løbende. 
 
SMS-servicen har nu kørt et år og vi er glade ved at vi tog den beslutning at investerer i sådan et værktøj, nu 
hvor der bliver gravet så meget i byen. 
  

Bestyrelsen 

Der har i år været afholdt 4 bestyrelsesmøder og drift møde hver 14 dag. I år har vi også fået en 
forretningsorden til drifts møder og bestyrelsesmøder og der er generelt en god sammensætning i 
bestyrelsen med de forskellige kompetencer. 

Vi har i år fra bestyrelsens side besluttet, at vi gerne vil indgå i Samspil. Vi glæder os meget til at 
kunne informere borgerne om hvad der rører sig i vandværket. 

1 bestyrelsesmedlem har været på kursus i år.  
  
  

  

Fremtid 
  

 
• Fjernvarme i Rinkenæs 
• Få vandspild bragt ned 
• kortlægning af vores ledningsnet i forskellige kategorier 
• Nyt Ler 
• Ny boringen 
• Hovedledning i den gammel bydel  

 

 Afslutning 
  
Til slut vil jeg gerne takke den øvrige bestyrelse for godt samarbejde i 2022, og der skal også lyde en tak til 
vores øvrige samarbejdspartnere. 


